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ی در حوزه ســـامت را بیش    ظهـــور کرونـــا در جهـــان اهمیـــت تکنولوژ
از پیـــش بـــه رخ کشـــید. در شـــرایطی کـــه کرونـــا ویـــروس تقریبـــا همـــه 
مجموعه هـــای اجرایـــی را مســـتاصل کرده بود، فناوران حوزه پزشـــکی 
و ســـامت با دســـتاوردهای مختلف خود زمینه فائق آمدن بر شـــرایط 
وزهـــا را فراهـــم کردند. در واقع کرونـــا درک ملموس تر تاثیر  ســـخت آن ر
فنـــاوران در فضای پزشـــکی را به شـــکل بهتری بـــرای عموم تبیین کرد. 
در ایران براســـاس آمار معاونت علمی از مجموع حدود 9500 شـــرکت 
دانش بنیان، 565 شـــرکت در زمینه دارو و فرآورده های پیشـــرفته حوزه 
تشـــخیص و درمـــان و 387 مـــورد هـــم در حـــوزه وســـایل، ملزومـــات و 
تجهیزات پزشـــکی فعال هستند. برای بررسی بهتر تاثیر دانش بنیان ها 
بر حوزه ســـامت البته با تمرکز بیشـــتری بر حوزه دارو به ســـراغ یکی از 
فعالان این حوزه رفتیم. مصطفی قانعی، دبیر علمی ســـتاد ملی کرونا 
از جمله پزشکان و محققان ایرانی است که آشنایی مناسبی با حوزه 
ی دارد. او اکنون دبیر ســـتاد توســـعه اقتصاد دانش بنیان سامت  فناور
ی اســـت و در گفت وگو با  یاســـت جمهور ی ر معاونت علمی و فناور
»فرهیختگان« ضمن تشـــریح شرایط امروز حوزه دانش بنیان سامت، 
از تهدیدها و فرصت های کشـــور در این حوزه ســـخن گفته اســـت که 

در ادامه می خوانید.

   محتوای درسی برای رسیدن به شرکت های دانش بنیان 
تغییر کند

حدود 5.9 درصد از شـــرکت های دانش بنیان، در حوزه دارو فعالیت می کنند، 
بـــا وجـــود اهمیت داروها به نظر می رســـد این رقم عدد قابل توجه ای نیســـت. 

علت این آمار پایین مشـــارکت در حوزه داروها چیســـت؟
یم کـــه همان تعداد شـــرکت های دانش بنیان ما  مـــا یـــک وضع موجودی دار
ی را تشکیل می دهد. این شرکت ها هم مربوط می شود به  در حوزه داروساز
آدم های نخبه ای که خودشان تصمیم گرفته اند دست به تولید محصولات 
 ، ی بزننـــد. در حقیقت این کار ی بـــالا یا بـــا پیچیدگی های فناور بـــا تکنولـــوژ
تصمیم خود این افراد بوده و حاصلش هم رقم 6 درصد از کل شرکت های 
گر بخواهیم بدانیم وضع مطلوب چیست،  دانش بنیان کشور شده است. اما ا
ی ما فناور تربیت می کنند  باید برگردیم ببینیم اصلا دانشکده های داروساز
بیاورند؟  که قادر باشـــند، بروند شـــرکت بزنند و از شرکت محصول جدید در
یعنـــی بایـــد ایـــن را لحاظ کرد که اســـتاد و دانشـــکده اش جهت گیری شـــان 
ی؟ واقعیت این اســـت  به ســـمت تولید فارغ التحصیل اســـت یا تولید فناور
ی را که نگاه کنید، عنوان این رشته به گونه ای است  که وقتی رشته داروساز
کـــه اولیـــن مســـاله ای که به ذهن متبادر می شـــود، اینکه وقتی کســـی از این 
رشـــته فارغ التحصیل می شـــود؛ قادر اســـت در زمینه تولید دارو وارد شـــود، 
درحالی که نه محتوای درسی آنها و نه مدیریتی که در دانشگاه های این حوزه 
صورت می  گیرد، عملا به این سمت وســـو نیســـت. در عمل فارغ التحصیل 
این رشـــته و مســـیر دانشـــگاه ها به ســـمت تربیت کســـی اســـت که با علوم 
دارویی آشـــنایی دارد، اما در دانشـــگاه های ما فن های مربوط به تولید دارو 
یت نکرده اند. در این مدت، چندین بار این مســـاله مطرح شـــده که  را مدیر
ی تغییر کند که زایش شـــرکت های دانش بنیان  بایـــد محتـــوای آمـــوزش طور

ی باشد.  یکی از مختصات دانشـــکده های داروساز
نکتـــه دوم ایـــن اســـت که چه میزان از تولید دارو وابســـته به چه رشـــته   های 
ی یا شیمی  یســـت فناور مختلفی اســـت. فرض کنید کســـی که رشـــته اش ز
باشـــد، می توانـــد بعضی از محصولات دارویی را هـــم تولید کند، یعنی همه 
این کارها در اختیار داروســـازها نیســـت، یعنی فارغ التحصیلان رشته های 
مختلف مرتبط می توانند به این سمت وسو گرایش پیدا کنند. نکته بعدی 
ایـــن اســـت کـــه چقـــدر بازار واقعا کشـــش دارد تا یک نفر زندگـــی اش را برای 
تولیـــد دارو بگـــذارد، بـــرای درک بهتر این مســـاله مثالی می زنم. من الان یک 
فارغ التحصیل هســـتم و مخیرم بین تولید دارو یا تولید آرایشـــی- بهداشـــتی 
یکی را انتخاب کنم. یکی از مسیرهایم برای به نتیجه رسیدن حداقل چهار 
پنج ســـال زمان لازم داشـــته و قوانین ســـخت گیرانه ای برای آن وجود دارد، 
حتی وقتی هم که محصول تولیدی وارد بازار شـــود، واردکنندگان و رقبایی 
ی های آن هم  از کشـــورهای دیگـــر در بازار حضور دارنـــد و نحوه قیمت گذار
از ســـوی ســـازمان غذا و دارو انجام می شـــود و به همین دلیل می بینیم که 
مخاطرات حضور در این بازار و تولید دارو بســـیار بالاســـت. در مقابل حوزه  
دیگر اینقدر مقررات ندارد و از طرفی مخاطرات آن هم کمتر است. طبیعتا 
ی خودم، یکی از این مســـیرها را انتخاب کنم،  گر بخواهم در حوزه کار من ا

آن حـــوزه ای را انتخـــاب می کنم که کمترین مخاطره بازار را برای من دارد. از 
این رو تولید دارو جذابیتی نســـبت به ســـایر حوزه ها که سختگیری کمتری 
ی روبه رو نیســـت،  ی آن هـــم بـــا بازار دســـتور ی آن هســـت و قیمت گـــذار رو

نخواهد داشت.
 

   باید در دانشکده های داروسازی، فناور تربیت کنیم
گر بخواهیم بگوییم چگونه این وضعیت اصلاح می شود،  در این وضعیت ا
یس این رشـــته و تربیت  بایـــد بگوییـــم کســـی که در دانشـــگاه ها بحـــث تدر
ی انسانی این حوزه را دنبال می کند، باید فناور تربیت کند. دوم اینکه  نیرو
ســـازمان غـــذا و دارو بایـــد این فناوران را جذب کـــرده و به آنها جهت دهد. 
ی آورند،  بدانند نســـبت به  گر به این حوزه رو یعنـــی بســـتری فراهـــم کند که ا
ی هم در آنها  ی دستور سایر حوزه ها که قوانین ساده تری دارند و قیمت گذار
ی  کمتر است، موفق تر خواهند بود. در همین راستا معاونت علمی و فناور
ی که برای حمایت از این حوزه انجام می دهد، این  ی کار یاســـت جمهور ر
است که نشان دانش بنیانی به شرکت ها می دهد و از آنها حمایت می کند، 
ی برای رســـیدن به  با این حال باید به این مســـاله اشـــاره کرد که بسترســـاز

ی شـــکل نمی گیرد. شـــرکت های دانش بنیان، در معاونت علمی و فناور

   حدود ۱۰ درصد اساتید به حوزه فناوری ورود داشتند
ید که بدانیم چه تعداد از اینها را تابه حال  ی از شرکت های دانش بنیان دار آمار
اســـاتید یا اعضای هیات علمی و چه تعداد را فارغ التحصیان رشـــته پزشکی 

تشکیل داده اند؟ 
یـــم. معمولا با همدیگر هســـتند، یعنی تیم اینها یک  مـــا در ترکیـــب آمار ندار
ی که ممکن  مشـــاور پزشـــکی دارد و ترکیب شان هم مختلف اســـت، به طور
اســـت یک نفر مســـئول مالی باشـــد و یک نفر فناور باشد و یک استاد هم در 
میان آنها حضور دارد. با این حال سهم اساتید در تولید شرکت ها خیلی بالا 
یسک را  فارغ التحصیلان قبول کرده اند. حدودا 10 درصد  نیســـت، بیشـــتر ر
از اســـاتید وارد این حوزه ها شـــده اند و به اینها فکر کرده اند اما بیشترشـــان 

یس و کارهایی که قبلا انجام می دادند، مشـــغول هســـتند. به همان تدر

   هنوز درک نکرده ایم که فضای علم و فناوری 
رقابتی شده است

با توجه به آمار بالای مهاجرت نیروی انســـانی در حوزه ســـامت که طی چند 
ســـال اخیر شـــدت گرفته، به اعتقاد شما شـــرکت های دانش بنیان تا چه میزان 

می تواننـــد از مهاجرت این افراد جلوگیری کنند؟
موضوع مهاجرت یک علتی نیست و برای مواجهه با مقوله ای که چندعلتی 
اســـت باید با تک تک علت های آن برخورد کرد. یکی از مســـائلی که وجود 
دارد این است که در کشورهای اطراف ما تا یک دهه پیش خبری از اینکه 
ی و اینهـــا برونـــد، نبود. اصـــلا به ایـــن موضوعات فکر  دنبـــال علـــم و فنـــاور
نمی کردند و کشـــورهایی بودند که با داشـــتن پول، مسیری که می خواستند 
طی کنند، کلا مســـیر دیگری بود. بعد از اینکه ایران نقشـــه جامع علمی را 
ی حسادت یا رقابت  تدوین و رشد علمی پیدا کرد، کشورهای اطراف یا از رو
ی ورود کنند. زمانی  یـــا به دلایـــل دیگـــر تصمیم گرفتند در حوزه علم و فناور
ی را از غرب آوردند و  که در این مســـیر وارد شـــدند این تابلوی علم و فناور
زمیـــن لازم بـــرای این کار را هم اختصاص دادند، اما وقتی به موضوع تامین 
ی انســـانی رســـیدند تحقق آن را به یکی از شـــرکت های معتبر خارجی  نیرو
ی انســـانی تان را از  ســـپردند؛ پاســـخ آن شـــرکت هم ایـــن بود که تامیـــن نیرو
ایـــران انجـــام دهید، چون هـــم فارغ التحصیل دارد و هم باهوش هســـتند و 
هم اینکه با حقوق هایی که شما می دهید از کشورشان مهاجرت می کنند 
و کشورهای اطراف هم این کار را انجام دادند، یعنی آنها براساس مشورتی 
کـــه کـــرده بودند تصمیـــم گرفتند این کار را انجام دهند و از آنجایی که این 
کشـــورها بـــه ایـــن حوزه به عنـــوان یک کار اقتصـــادی نـــگاه نمی کردند بلکه 
یســـت بوم  به عنـــوان یـــک ذی نفـــع می خواســـتند آن را انجام دهند و برای ز
کشورشـــان این کار را به هر نوعی انجام دادند. یک زمانی اصلا این مســـاله 
موضوعیـــت نداشـــت که رقابـــت منطقه ای عربستان ســـعودی  با ما چگونه 
گهان این کشـــور تصمیم دیگری گرفـــت و  وارد مدار رقابت  اســـت، ولـــی نا
گهان  ی نبود که بخواهد کار علمی کند اما نا علمی شد. امارات هم کشور
ی شـــد. قطر و عمان به جذب کســـانی که  وارد کارهای علمی و بیوتکنولوژ
ی از پزشـــکان شـــهره ما  در ایران بودند، پرداختند تا جایی که امروز بســـیار
دفتـــری آنجـــا دارنـــد. نکته دیگر چنین کشـــورهایی کششـــی ایجاد کردند و 
گر این طور بود که ایران می کشـــید و آنها هم می کشـــیدند، بالاخره یک نفر  ا
پیـــروز می شـــد امـــا واقعیت این اســـت که ایـــران نیرو را رانـــد و طرف مقابل 

دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان سلامت در گفت وگو با »فرهیختگان«:

 هنوز درک نکرده ایم که 
علم و فناوری رقابتی شده است

 30 درصد ارز برای واردات 3 درصد داروها هزینه می شود
  شبه دولتی ها نمی خواهند حوزه دارو های تک شود

  حذف آلایندگی ها تنها نیاز به تنظیم مقررات دارد

نیمکت خبر

ادامه از صفحه۴ ادامه در صفحه۵ 

زهرا رمضانی- فاطمه طاری بخش 
گروه دانشگاه

گر  آن را کشـــید، در ایـــن شـــرایط خـــب معلوم اســـت که آنها پیروز شـــدند. ا
بخواهیـــم علت هـــا را ببینیـــم بایـــد در جایی که کشـــش هســـت، دســـت از 
یم، یعنی ما باید وارد فضای رقابت می شـــدیم که نشـــدیم. مردم  رانش بردار
مفاهیمی مانند کشـــش و رانش و فضای رقابتی را در فوتبال و موضوعاتی 
یج فضای دانشـــگاه های ما هم  از این دســـت می فهمند. متاســـفانه به تدر
به این ســـمت می رود که وقتی فرد دارد شـــروع به تحصیل می کند قصدش 
ی کردن در کشـــور دیگری اســـت. این فضا به خاطر رقابت هایی اســـت  باز
که در ســـطح بین الملل ایجاد شـــده و هنوز در داخل این مهم درک نشـــده 
ی به یک فضای رقابتی تبدیل شده است. واقعیت  که فضای علم و فناور
اینکه در دنیای امروز دیگر کشـــورها نمی توانند اقتصادهای آینده شـــان را 
ی شوند. مساله دیگر اینکه  شکل دهند، مگر اینکه وارد حوزه علم و فناور
ما در منطقه بیشـــترین فارغ التحصیل مهندســـی را داشـــتیم ولی برای آنها 
هم برنامه نداشـــتیم. از این جهت شـــرایطی پیش آمد که ما کشـــش لازم را 

نســـبت به رقیب مان ایجاد نکردیم. 

   باید وضعیت مهاجرت به خارج از کشور را مدیریت کرد
امروز بســـتر شـــرکت های دانش بنیان نمی تواند این کشش را ایجاد کند؟

که وقتی یکی شرکتی  این شرکت ها می تواند فضای این حوزه را کم  کند؛ چرا
زد، اشتغال ایجاد می کند اما کار به اینجا رسیده که امروز رقبای ما می گویند 
خب با شرکت تان مهاجرت کنید، یعنی امروز کشور همسایه مان می گوید ما 
یم نیســـتیم، زمین هم می دهیم، انتقالات بانکی هم به راحتی در اینجا  تحر
انجام می شـــود و حالا شـــرکت ها مهاجرت می کنند، یعنی در گذشـــته افراد 

به این کشـــورها می رفتند حالا شرکت ها می روند. 
مـــا بایـــد 10 یا 20 ســـال پیـــش فکر می کردیـــم که دارد چنین شـــرایطی برای 
جـــذب نیروهـــای مـــا پیـــش می آید که فکـــر نکردیـــم. تنها چـــاره ای که در 
یت  ایـــن زمینـــه وجـــود دارد این اســـت که همیـــن وضعیت فعلـــی را مدیر
یت به فرصت تبدیـــل کنیم. ما باید به  کنیـــم، یعنـــی ایـــن تهدید را با مدیر
ید اما با در نظـــر گرفتن قوانین  ید، برو شـــرکت ها بگوییـــم، می خواهیـــد برو
مربوطه مهاجرت کن تا سرشان کلاه نرود، یعنی باید به آنها مشورت بدهیم 
کـــه قراردادهای خوب ببندند و از کشـــورهای همســـایه صادرات شـــان را 
ی کرد  ی این کار برای کشـــور باشـــد. عملا باید کار انجام دهند اما ارزآور
تا شـــرکت ها یک پایگاه تولیدی در ایران و یکی در کشـــورهای همســـایه 
یم  داشته باشند. واقعیت این است که ما دیگر نمی توانیم مانع کسی شو
یت کنیم تـــا همین تهدید  کـــه مهاجـــرت نکنـــد امـــا می توانیم خـــوب مدیر

برای ایران به فرصت تبدیل شـــود. 

به این ســـمت حرکت کرده ایم؟
. اصلا در گام اول باید بیدار شوم تا بعد بفهمم دور و بر من چه خبر  نه هنوز
ی  ی است. در عرفان هم اولین مرحله سلوک بیدار است! اولین مرحله بیدار
اســـت. باید اول به اطرافم نگاه کنم ببینم چه خبر اســـت، بعد بفهمم با چه 
شـــیوه ای و چه ســـرعتی به چه ســـمتی بدوم تا به مقصد برســـم. این چالشی 
ی اش رخ دهد،  است که فکر کنم چهار پنج سال طول بکشد تا مرحله بیدار
ی انسانی آنها به خارج  حتی کشورهایی بوده که پیشرفته هم هستند اما نیرو
از مرزهایشان مهاجرت داشته اند. بنابراین در فضای رقابتی برای پیروز شدن 
برنامه هایی طراحی کرده اند و به نتیجه هم رسیده اند. به طور مثال قبل از ما 
یزی  مثلا کشور چین این چالش را داشته اما برای جذب نیروهایش برنامه ر
و معادلات مرتبط با این حوزه را حل کرده؛ این کشـــور برای بازگشـــت نیروها 

پای عرق وطنی و مســـائل اینچنینی را به میان نیاورده اســـت. 

ویی چطور است؟  وضعیت مهاجرت شـــرکت های دار
نکته مهم اینکه بعضی از این شرکت ها اصلا قواعد را بلد نیستند که چگونه 
مهاجـــرت کننـــد، یعنـــی آنهـــا دانش و ارتباط لازم را برای ایـــن کار ندارند، نه 
ی این شـــرکت ها  گر یک روز اینکه دل شـــان نخواهد از کشـــور بروند. عملا ا
دانش این کار را داشته باشند، می توان گفت وضعیت به چه شکل است، 
ی ارتباط برقرار شود و کشورهای همسایه این شرکت ها را پیدا  گر روز یعنی ا
کننـــد مطمئنـــا اینها را به بهـــای بالایی می خرند و می برند. نکته دیگر اینکه 
بخشـــی از این شـــرکت هایی که ماندند هم در ایران فعال هســـتند و هم در 
خارج؛ البته شیوه رفتار آنها از نظر من هم اشکالی ندارد. وقتی انتقال پول  
شرکت ها در داخل دچار مشکل بوده و با برچسب ایران هم تولیدات شان 
که در فضای  یدار ندارد، نمی توان به آنها گفت که در کشور بمانند؛ چرا خر
تجـــارت نمی تـــوان از ایـــن حرف ها زد. تعدادی که نرفتنـــد، من تا جایی که 

اطـــلاع دارم، هنوز نمی دانند چگونه بروند. 

مهم تریـــن مســـاله در ارتباط با فعالیت شـــرکت های دانش بنیـــان، حرکت آنها 
به ســـمت رفع نیاز داخل اســـت، این اتفاق در ارتباط با شـــرکت های فعال در 

حوزه دارو چگونه دنبال می شـــود؟ 
خوشـــبختانه در کشـــور مـــا یـــک ســـازمانی وجـــود دارد بـــه اســـم ســـازمان 
. به این سازمان می توان گفت چه چیزی نیاز دارد، چه حمایتی  غذاودارو
ی  انجـــام می دهـــد، چـــه محصولی را وارد می کند و چـــه قیمت هایی را رو
محصولات می گذارد. عملا همه کارها دســـت این ســـازمان است که نقد 
یادی هم به آن می شود. دلیل نقدها این نیست که سازمان پر از ضعف  ز
اســـت، بلکه به خاطر آن اســـت که این ســـازمان وجود دارد. عملا در هیچ 
وزارتخانـــه دیگـــری چنیـــن ســـازمانی وجود نـــدارد، یعنـــی وزارتخانه های 
ید محصـــول به آنها  ی و خر ینـــد بحـــث واردات، قیمت گـــذار دیگـــر می گو
کره  ارتباطـــی ندارد؛ اما در وزارت بهداشـــت می توان در ایـــن زمینه ها مذا
کرد و پاســـخ  همه ســـوالات این حوزه هم دســـت همین وزارتخانه اســـت؛ 
یاد نقد می شـــود.  البته این مهم نقطه قوت کشـــور اســـت، هرچند به آن ز
، با این ســـازمان به یک تفاهمی رســـیدیم  نکتـــه دیگـــر اینکـــه ما برای دارو

بری ها شـــروع می شود.  ترین ارز که از بالا
در ایـــن ارتبـــاط بایـــد کمی به عقب برگردیم و بدانیم که در کشـــور مشـــکلی 
وجود داشـــته که نتوانســـته این چالش را طی یک دهه اخیر حل کند؛ برای 
حـــل ایـــن معضل یک نوع تفاهمنامه ای امضا کردیم و برای تولید داروهایی 
با رقم بالای 10 میلیون دلار فراخوان می دهیم؛ این کار را هم از حدود ســـال 

ن تحقیقات وزارت بهداشـــت بودم، هر ســـال انجام  1388 کـــه بنـــده معـــاو
یادی می آیند، برخی از آنها موفق و برخی دیگر ناموفق  می دهیم. محققان ز
عمـــل می کننـــد. در ایـــن بازه هم تجربه و توان ما و نیز شـــرکت های رقیب ما 
ی 1.8 میلیارد دلار واردات حوزه دارو هســـتیم.  بیشـــتر شـــده و الان تقریبا رو
پیش بینی این اســـت که بتوانیم طی دو تا ســـه ســـال با توافقی که با سازمان 
یرســـاختش دانشش  داشـــتیم از این میزان 800 میلیون دلار بکاهیم، یعنی ز
وجود دارد و شرکت  متقاضی اش و مدل حمایتش هم مشخص شده است. 

   ۳۰ درصد ارز کشور برای واردات 
۳ درصد داروها هزینه می شود

ی که گفتید، برای چند درصد از داروهاســـت؟ این یک میلیارد دلار
یم. همیشه این  ما الان می گوییم که 97 درصد تولید و 3 درصد واردات دار
عدد وجود داشته که 30 درصد ارز کشور برای 3 درصد می رود و 70 درصد 

ینه می شـــود. این تقریبا همه ســـاله وجود دارد.  برای آن 97 درصد دیگر هز

3 درصد جزء داروهای خاصی هســـتند که ما نمی توانیم تولید کنیم؟
ما وقتی پزشـــکان مان را تربیت می کنیم، می گوییم کتابی را امســـال امتحان 
یم که چاپ دو سال گذشته باشد. در وزارت بهداشت همیشه برای  می گیر
بوردهـــای تخصصـــی ایـــن کار را می کنند. در کتاب هـــای جدید، داروهای 
جدید درج می شود و دیگر داروهای 10 سال پیش کارایی ندارد. وقتی فردی 
فارغ التحصیل شـــد، دســـت به قلم می برد و دارویی را می نویســـد و طبیعتا 
وقتی آن دارو در کشور وجود نداشته باشد، مجبور به واردات آن هستیم. بعد 
از مدتی که از واردات آن دارو گذشـــت، می بینند عجب پول ســـنگینی در 
ینه می شـــود، آن وقت یک نفر شـــروع به تولید کردن آن می کند.  این زمینه هز
بنابرایـــن چرخـــه ای وجـــود دارد کـــه همیشـــه داروهای جدیـــد در دنیا تولید 
می شـــود و برخی از اینها در کتاب ها می آیند. به محض اینکه در کتاب ها 
وارد می شوند، فارغ التحصیلان، اساتید و پزشکان شروع به تجویز آن کرده و 
این مهم به تقاضا تبدیل می شود. تقاضای دارو ایستا نیست که بگوییم تا 
یم  ی ای که دار اینجا حل کردیم و کشور ما بی نیاز شد. با وجود علم و فناور
ی جدیدی بدهیم که دنیا نداده باشد. داروهای  تابه حال نتوانسته ایم دارو
ما کپی داروهایی اســـت که در دنیا و کشـــورهای دیگر تولید شـــده اند و ما 
دومین تا چهارمین تولیدکننده آن دارو در دنیا می شـــویم. با این حال هرگز 
ی جدید در دنیا باشیم.  پول و دانش ما به جایی نرسیده که تولیدکننده دارو

   دولت کاری نمی کند که تولید در حوزه دارو زنده شود 
برای داروهای بیماری های خاص، تولیدات قابل توجهی انجام شده است؟

ید معاونت علمی درخشش  یکی از چالش ها همین است. مثلا در مورد کوو
یدارش نبود.  کســـن ها را حمایت کرد اما دولـــت خر کامـــل داشـــت و انواع وا
کسنی به دولت داده نشد.  دولت 150 میلیون دلار به کووکس داد اما هیچ وا
در مقابـــل هـــم وقتـــی داخلی ها تولید کردند، دو ســـال طول کشـــید تا دولت 
به آنها پول شـــان را بدهد. یکی از چالش های بیماران خاص این اســـت که 
ی نمی کند که تولید در این حوزه زنده  مشتری  اش دولت است و دولت کار
شـــود. یعنی دولت هیچ گاه به تولیدکننده نمی گوید کل پول این حوزه را به 
او می دهد تا شـــرکت هم بتواند این دارو را تولید کند؛ به همین دلیل وقتی 
یـــک شـــرکت بـــالا می آید، در چرخـــه بدهی که ایجاد شـــده، می افتد و چون 
یادی هم ندارند، درنتیجه شـــرکت ها ســـراغ ایـــن کار نمی روند. در  دارایـــی ز
علـــم تجـــارت می گوینـــد هر جا که تجارت به دولت وصل شـــد، از آن پرهیز 
کنیـــد. در دولت هـــا ایـــن مســـاله نیاز به تدبیر و قوت و عـــزم و اراده دارد. ما 
به دولت فعلی گفته ایم شـــما 70 درصد آنچه به خارجی ها برای تامین یک 
دارو می دهید را به تولیدکننده داخلی بدهید، ما همان ســـال به شـــما دارو 
را تحویـــل می دهیـــم. اینها تدابیری اســـت که دولت بایـــد پیش بگیرد، بعد 

همه آنها حل می شوند. 

   مشکل کشور در حوزه IVIG تا سال آینده حل می شود
ید؟ بـــاره داروهای بیماران خاص خبر خوبی دار در

امـــروز کمبـــود IVIG یا محصولات پلاســـمایی مشـــهود اســـت. بـــا این حال 
خوشـــبختانه باید بگویم که تا ســـال آینده این کمبود با تولید دانش بنیان در 
ایران برطرف خواهد شـــد. درواقع یکی از حوزه هایی بوده که 40 ســـال است 

یم اما در آینده حل خواهد شـــد.  در آن مشـــکل دار

   در تولید مشکلی نداریم 
اما در سیاست ها و مقررات گیر افتاده ایم

یعنـــی نمی تـــوان داروهـــای خـــاص را در بازار عرضه کرد؟ حتمـــا باید از طریق 
دولت باشد؟

گر پوشـــش بیمه داده نشـــود،  نه، نمی توان این کار را انجام داد. نگاه کنید ا
چه کســـی می تواند یک آمپول ضدســـرطان تولید ایران که 25 میلیون تومان 
ی کنیم که برای  اســـت و خارجی آن 120 میلیون تومان را بخرد؟ ما باید کار
تولیدکننـــده داخلـــی صرفه اقتصادی داشـــته باشـــد کـــه بخواهد دارویی را 
یم. هر چیزی کـــه دنیا تولید کند،  ی کم ندار تولیـــد کنـــد. مـــا به لحـــاظ فناور
ما هم می توانیم تولید کنیم، فقط در سیاســـت ها و مقررات گیر افتاده ایم. 

دولت یعنی همان ســـازمان غذا و دارو و وزارت بهداشـــت؟
نه، دولت یعنی دولت. ســـازمان غذا و دارو مجری یک ســـری کارهاســـت. 
ی را بکند  یر بهداشـــت با اختیار خـــودش چنین کار البتـــه ممکن اســـت وز
یر نیست و ترکیبی هست که وزارتخانه  تنها  اما شورای عالی بیمه دست وز
یـــک رای در آنجـــا دارد. اینکـــه می گویم دولت، یعنـــی باید در هیات دولت 

تصمیم گرفته شـــود و بعد پای آن هم بایســـتند. 

نیازها چگونه به شـــرکت ها اعام می شود؟
بـــه صورت فراخوان. ســـازمان غذا و دارو مســـئولیت تولید نـــدارد. در قانون 
گر کمبودی  وزارت بهداشـــت نوشـــته شده که شـــما تامین کننده  هستید و ا
در این حوزه ایجاد شـــد، این ســـازمان باید جواب دهد و حالا تفاوتی ندارد 
کـــه محصـــول مـــورد نیاز تولید داخل بوده یا از خارج تامین شـــده اســـت. در 

یاست جمهور و وزارت صمت وظیفه  ی ر این میان معاونت علمی و فناور
حمایت را دارد. یعنی در تولید اینها باید پاسخگو باشند و در نیاز آنها باید 
پاسخ بدهند. در این شرایط برای هماهنگی میان دستگاه های تولیدکننده 
یم. وقتی دو دستگاه  یا تامین کننده، نیاز به یک هماهنگ کننده دیگری دار
دولتی هستند، یکی باید بالاتر از دولت بنشیند و این ظرفیت را به کار گیرد. 

   دولت با اختصاص 8۰۰ میلیون دلار 
می تواند به درآمدزایی برسد

راجع به گردش مالی شرکت های دانش بنیان حوزه دارو در داخل هم توضیح 
دهید که چه میزان آورده مالی برای کشـــور داشـــته است؟

گر این شـــرکت ها نبودند و کلا جمع می شدند،  ما محاســـباتی داشـــتیم که ا
یعنی همین الان در شرکت هایشـــان را ببندند، باید ســـالانه 1.8 میلیارد دلار 
یم، یعنی آمارنامه  ارز بدهیـــم و ایـــن داروهـــا را وارد کنیم. ما دارونامه را می آور
ک قرار داده و شـــرکت های دانش بنیان را هم  دارویـــی 10 ســـال پیش را مـــلا
بری را کم  کرده اند.  ک قرار دادیم. بعد می بینیم اینها چقدر هر ســـال ارز ملا
ی ارز داده می شود. اینکه  کسن آنفلوآنزا هر سال مقدار به عنوان مثال برای وا
یـــد چرا بایـــد از این حوزه حمایت کنم؟ باید یک پیام روشـــن به  دولـــت بگو
گر این 1.8 میلیارد دلار را بخواهید وارد کنید،  دولت بدهم و آن هم اینکه ا
گر وارد نکنیـــد، ارز را در صرافی و بازار  بایـــد ارز 30 هـــزار تومانـــی بدهیـــد اما ا
گر شما 1.8 میلیارد دلار  آزاد با قیمت 40 هزار تومان عرضه می کنید. حال ا
را ضـــرب در 10 هـــزار تومـــان که اختلاف بین ارز تخصیصی با قیمت آزاد آن 
است، کنید، می بینید دولت می تواند درآمدزایی داشته باشد. یعنی چون 
دولـــت ارز بـــرای واردات اختصاص نداده، مابه تفـــاوت را در بازار فروخته و 
ی می توانـــد درآمـــد حاصل کند. یـــک عقل کامل  از طریـــق صرفه جویـــی ارز
ی که اینها ذخیـــره می کنند، 10 هزار تومان  یـــد هـــر یک دلار اقتصـــادی می گو
ی که در حوزه دارو می توان  گر ایـــن 800 میلیون دلار بـــه مـــن می دهند، پس ا
بـــه تولیـــد داخـــل اختصـــاص داد را در 10 هـــزار تومان ضـــرب کنیم، عملا 8 
هزار میلیارد تومان خواهد شـــد. نکته دیگر اینکه هر ســـال این 800 میلیون 
دلار را می توان به تولید داخل اختصاص داد و هر ســـال با نرخ ارز می توان 

چنین درآمدی را داشت. 

ید که ما چقدر صادر می کنیم؟ ی دار از صـــادرات هـــم آمار
صـــادرات مـــا خیلـــی کم اســـت و قابل گفتن نیســـت. مثـــلا 200 میلیون دلار 
یم که به نظر من اصلا نباید گفت که ما صادرات  صادرات در حوزه دارو دار
یم. دلیل آن هم این اســـت که ســـازمان غذا و دارو می گوید تا وقتی من  دار
در داخـــل دارو می خواهـــم، نمی گـــذارم صادراتـــی صـــورت بگیـــرد و همین 
کرات صادراتی  مســـاله اهرمی شـــده تا تولیدکننده ای نخواهد به سمت مذا

حرکت کند. 

پیش بینـــی شـــما بـــرای درآمـــد از شـــرکت های تولیـــد دارو در بـــازار ســـال آتی 
چقدر است؟

گر دولت این کمک هایی را که گفتم بکند و درایتی پیش  آید که بگوید ما  ا
پشـــت این می ایســـتیم، مساله حل می شـــود. در این صورت پیش بینی این 
است که تا دو سال آینده تا 800 میلیون دلار گردش خارجی به گردش داخلی 
تبدیل می شـــود. حالا این عدد را شـــما ضرب کنید، می بینید که چه عدد 
ی ای خواهد شد. این می شود اشتغال و اقتصاد ایران بزرگ تر خواهد شد.  ارز

گردش مالی امســـال چقدر بوده؟
کل گردش مالی حوزه دارو حدود 160 همت اســـت. 

صحبتـــی هـــم درباره واکســـن آنفلوآنـــزا کردید. درباره کیفیت کار شـــرکت های 
دانش بنیـــان در حـــوزه تولیـــد دارو کـــه مـــردم چقدر بـــه تولید داخل اســـتقبال و 
اعتمـــاد می کننـــد. امســـال مـــردم درگیـــر واکســـن آنفلوآنزای هلنـــدی بودند. در 

این باره توضیح بدهید. 
گهان اعتقاد مردم و دیدگاه پزشـــکان در  انتظار نمی رود به محض تولید، نا
بازار تغییر کند. اصلا خود شرکت ها هم می گویند ما اول 10 درصد، بعد 20، 
یم. مردم که نمی توانند کیفیت را بسنجند  بعد 30 و بعد بقیه بازار را می گیر
یا مقایســـه کنند. این ســـازمان غذا و دارو اســـت که کیفیت را مستند تایید 
می کند. مســـتنداتش هم برای مردم قابل خواندن نیســـت. مطالعه بالینی را 
هم فقط پزشکان محقق  از نتایج متوجه می شوند؛ لذا نمی توان گفت مردم 
چـــه می گوینـــد! مردم در خودرو یا مبل بلدند کیفیت را بســـنجند اما درباره 
دارو نه! موضوع اصلی در دارو مساله تجویز آن است؛ چرا که پزشک دارو را 
تجویز می کند. برای پزشـــکان هم باید کنفرانس گذاشـــت و آنها را با داده ها 
آشنا کرد تا متقاعد شوند و اینطور نیست که بگویند چون تولید ایرانی بوده، 
یض می بینم، گاهی تولید  پس کیفیت ندارد! با این حال من که در مطب مر
یضم فکر می کنم، به تولید و  داخلی که کیفیت ندارد را نمی نویسم. من به مر
ی ندارم؛ بنابراین تصمیم پزشکان بر این اساس است که بیمار  بری کار ارز

کنشـــی به دارو نشان می دهد.  چه وا

   شبه دولتی ها نمی خواهند دارو های تک شود
آقـــای دهقانی فیروزآبـــادی پیش تر عنوان کرده بود که شـــرکت های دانش بنیان 
ویـــی مـــا می توانند به مجموعه های های تک تبدیل شـــوند. این موضوع تا  دار
چه میزان امکان تحقق دارد؟ ما در چند ســـال آینده می توانیم به این برســـیم؟ 
سهمی از حوزه دارویی ما دست کسانی است که شبه دولتی هستند و آنها 
هم اصلا مایل نیستند این حوزه های تک بشود. یعنی اصلا هیات مدیره های 
فعال در این  حوزه  به فکر این موضوع نیستند تا بخواهند تصمیمی در این 
زمینه بگیرند. نکته دیگر اینکه مدیران و هیات مدیره این مجموعه ها تغییر 
می کنـــد و بـــه همیـــن دلیل برای آنهـــا تفاوتی نمی کند که های تک بشـــوند یا 
نشـــوند. اینها حقوقی ثابت می گیرند. از بزرگ ترین معضلات کشـــور همین 
ی هـــم می آید یک زمانـــی به آنها  شـــبه دولتی ها هســـتند. هـــر رئیس جمهـــور
گذار کنند و هیچ وقت هم ایـــن اتفاق نمی افتد و  می دهـــد کـــه کارشـــان را وا
گـــذار نمی کننـــد. زمانـــی می توانیم راجع به تحقق این شـــعار فکر کنیم که  وا
ی های جدید در شرکت هایشان  شـــرکت های بزرگ ایران اجازه دهند فناور

ی بالا تولید شـــوند. مثلا ما یک شرکت  نصب شـــده و محصولات با تکنولوژ
یم که یک گرم محصول تولیدی آنها یک میلیون دلار ارزش  دانش بنیان دار
برد خواهد داشـــت، در مقابل  دارد، چرا کـــه بـــرای برای بیماران هموفیلی کار
هم شـــرکتی هســـت که بروفن تولید می کند، قطعا این دو شـــرکت با یکدیگر 

قابل قیاس نیستند. 

   دولت در کرونا هزینه ای 
کسن پرداخت نکرد برای ساخت وا

در زمان شیوع کرونا چند نوع واکسن در کشور تولید شد که طبیعتا هزینه بالایی 
صرف آن شد. این نوع هزینه کردن ها را شما برای نظام سامت و هم وضعیت 

اقتصادی فعلی کشـــور مفید می دانید؟ 
ینه کرده است! بخش خصوصی پول  من خیلی مایلم دولت بگوید چقدر هز
ید. دولت آنها را به زمین  کسن را هم نخر این کار را گذاشت و دولت حتی وا
گر باز اتفاقی بیفتد، قطعا دیگر این شـــرکت ها وارد  زد؛ در چنین شـــرایطی ا
ی  کسن نمی شوند. در مقابل این فشار معاونت علمی و فناور بحث تولید وا
ی بود که همه را به لحاظ مسئولیت اجتماعی مجاب کرد  یاست جمهور ر
تـــا هـــر کســـی هم یک توانی داشـــت در این حوزه وارد شـــود. مـــن خیلی دلم 
می خواهـــد بـــا این مصاحبه، دولت یا بانک مرکزی بگوید من اینقدر بودجه 
کسن گذاشتم. آن پولی که به خارجی ها داده را می دانیم چقدر  برای تولید وا
کســـن  اســـت، فقـــط بگوینـــد چقدر بـــه خصوصی های داخل بابت تولید وا

ینه کردیم!  دادند، نه به دولتی ها. آن وقت شـــما ســـوال کنید که چقدر هز

شما می گویید بخش خصوصی خودش هزینه کرد و با حمایت معاونت تولید 
کـــرد. دولـــت حمایـــت مالی که نکـــرد، از او خرید هم نکـــرد. این همان بخش 

شـــبه دولتی است که اجازه نمی دهد این اتفاق بیفتد؟ 
یســـک را  نمی دانـــم. یـــک جاهایـــی کـــه خطر کشـــور را تهدید می کند، باید ر
دولـــت قبـــول کند. من این را چندین بار بـــه رئیس جمهور قبلی گفتم. اصلا 
کســـن تولید کرد؛ قبل از تولید به شـــرکت ها گفتند ما  مثلا فلان کشـــور که وا
گر هم نتیجه نداد، خطر گردن من، اما تو  یدیـــم و ایـــن هم پولش. ا ایـــن را خر
بـــرو کارت را انجـــام بـــده. ما حتی پس از تولید هم پول طرف را ندادیم. خطر 

را شـــرکت ها نباید قبول کنند، دولت ها باید قبول کنند. 

   حذف آلایندگی ها تنها نیاز به تنظیم مقررات دارد
یم که در این زمینه ورود کند؟  الان وضعیت هوا خیلی بد اســـت. شـــرکتی دار
چون بخشی از سامت مردم به همین هواست؛ نقش ستاد شما و توصیه اش 

به دولتمردان چیست؟ 
مـــن ایـــن را بـــه یقیـــن و قاطعیـــت می گویم که حدود ســـه چهار ســـال پیش 
لاینده ها را کـــم کنند، به  ی هـــای موجود کشـــور کـــه می توانند آ جمیـــع فناور
نمایش گذاشـــته شـــد. آنچه باعث موفقیت اینها می شـــود، تنظیم مقررات 
گر به خودروســـاز الزام می کردند که این ماشـــین باید 10  اســـت، یعنی مثلا ا
درصـــدش برقی باشـــد، آن وقت شـــرکت هم کارش می گرفـــت. وقتی الزامی 
ی و بنزین چرا باید  ی ندارد. با این قیمت انرژ نیســـت، آن شـــرکت هم بازار
یم.  کار کنـــد؟ مـــا فقـــط و فقـــط تصمیمات مـــان را در بحران آلودگـــی می گیر
وقتی هوا آلوده می شـــود، مصاحبه می کنند یا مدارس تعطیل می شـــوند اما 
وقتـــی بـــاد می آیـــد، دیگر نه مصاحبه کننده  و نه شـــنونده ای، نیســـت. دیگر 
نـــه موضـــوع در مجلـــس و نه در دولت، مطرح نمی شـــود و فقط موقع خفگی 
یـــک ســـروصدایی بلنـــد می شـــود. همان طور کـــه لندن و پکن مشـــکلش را 
لاینده ها را حل کند؛ فقط و فقط این  حـــل کـــرد، ایران هم می تواند مشـــکل آ
کشـــش باید از ســـمت مقررات باشـــد تا باعث شـــود مثلا یک کاتالیستی که 
ی همه خودروهای تولیدی نصب شود. قطعا این  یک شرکتی تولید کرده رو
قبیل شرکت ها نمی توانند بروند تبلیغات انجام دهند. من وقتی ماشینم را 
لاینده بودنش نیســـتم مگر وقتی که مقررات مرا مجبور  روشـــن می کنم، فکر آ
به این کار کند. آن وقتی بازار درســـت می شـــود. مثلا قبلا تبلیغ می کردند و 
ید؟ بعد آمدند گفتند ما پایان کار  یم، می خر می گفتند کپسول آتش نشانی دار
به یک ســـاختمان نمی دهیم تا کپســـول آتش نشانی داشته باشد. حالا دیگر 
یر بهداشـــت گفت بیمارســـتانی  اینها اصلا تبلیغ نمی کنند. یا یک زمانی وز
یدند و  که زباله ســـوز نداشـــته باشـــد، اعتبار ندارد، در نتیجه همه رفتند خر
کار شـــرکت مربوطه گرفت. در عمل یک حکم مســـاله را حل می کند. دولت 
لازم نیســـت همیشـــه پول بگـــذارد. گاهی باید گلـــوگاه مقرراتی اش را محکم 
نگه دارد تا مشـــکل حل شـــود. الان ما یارانه دارو می دهیم، یارانه بنزین هم 
می دهیـــم. هـــم یارانه می دهیم که هوا آلوده شـــود، هم بعـــد از آلودگی، یارانه 
می دهیم که مردم علاج شـــوند. در دنیا این نظیر ندارد که هم برای ایجاد و 

ی یارانه دهند.  هـــم برای درمان بیمار

   دانش بنیان ها در دوران کرونا آبروی کشور را خریدند
شـــما در دوران کرونـــا ســـمت داشـــتید. یـــک خاطره شـــیرین یا تلـــخ از آن ایام 

برای ما بگویید. 
خاطـــره شـــیرین این بود که ســـازمان بهداشـــت جهانی کیت هایـــی را به ما 
به عنوان هدیه داده بود و درســـت دو ماه از کرونا گذشـــته بود که گفت من 
کیـــت نـــدارم. من باور نمی کردم با فراخوانی که می دهیم، ســـه ماه بعد برای 
کل کشور به کیت برسیم و تقاضای جهانی برای کیت به سمت ایران بیاید. 
تور و ماسک هم رخ داد. این دانش بنیان ها از 10 سال  همین در مورد ونتیلا
گهان که تغییر مسیر دادند و به نیاز کشور  ی شده بودند اما نا قبل پایه گذار
یدند. این برای همه حکمرانی ها مایه  ی کشور را در دنیا خر پرداختند، آبرو

افتخار شـــد، درحالی که برایش زحمتی نکشیده بودند. 
ی  خاطـــره تلـــخ آنجا بود که من رئیـــس کمیته علمی بودم و داد می زدم دارو
فاویپیراویـــر هیـــچ اثـــری ندارد اما دولت در حـــدود 600 میلیارد تومان بابت 
ینـــه کـــرد. هـــم من از کمیتـــه علمی کنار رفتـــم و هم پول  یـــد ایـــن دارو هز خر
ینـــه شـــد. ایـــن جایی بود که باید به دانشـــمند  و کســـی که کار  بی جهـــت هز
ید، احترام می گذاشـــتند  علمی کرده و مبتنی بر شـــواهد می گوید این را نخر
که نگذاشـــتند. من در صداوســـیما بیان کردم این را ژاپن ســـاخته و به چین 
داده. نه برای کرونا در چین اســـتفاده می شـــود و نه در ژاپن. ســـازنده این را 

اســـتفاده نکرده، پس چرا شـــما برای آن این همه پول می دهید؟! 

راه حل  بزرگ ترین مسائل جامعه در دانشگاه های علوم انسانی است
روح الله دهقانی فیروزآبـــادی، رئیـــس بنیـــاد ملی نخبـــگان عنوان کرد: »یکی از نقدهای وارد شـــده به 
معاونت علمی و بنیاد نخبگان این اســـت که در ســـال های گذشـــته نقش نخبگان علوم تجربی و 
یفی که برای نخبگان حوزه علوم انســـانی  علوم مهندســـی در آن پررنگ بوده اســـت. جایگاه ها و تعار
ی هایی که ممکن اســـت دانشـــگاه های علوم انســـانی داشـــته باشـــند، چندان  وجود دارد یا اثرگذار
ی گفت: »نگرش همســـان به دانشـــگاه های علوم انســـانی مشـــابه با  درســـت دیده نشـــده اســـت.« و
دانشگاه های علوم مهندسی و بحث های کارآفرینی و شرکت دانش بنیان و خلاق، نگاه اشتباهی 
است که به دانشگاه علوم انسانی و فضای آن آسیب می زند.« او افزود: »بزرگ ترین جایی که در آن 
یم.  ی ضعف خاصی ندار یم و به آن توجه نکرده ایم، علوم انســـانی اســـت. در حوزه فناور ضعف دار
بزرگ ترین مسائل امروز ما مسائل اجتماعی، اقتصادی، حکمرانی و سیاسی است. بزرگ ترین سوالات 
یشه آنها و راه حل های آنها در  بی پاســـخ ما و مهم ترین مســـائل امروز این کشـــور مسائلی هســـتند که ر

دانشگاه های علوم انسانی است.«

از ورود متقلبان به دانشگاه ها جلوگیری می شود
ی جهرمی روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران درباره شائبه تقلب  علی بهادر
ی و هماهنگی میان قوا مصوبه ای در شورای عالی انقلاب  در آزمون سراسری گفت: »روز گذشته با همکار
فرهنگی به تصویب رســـید و فرآیند به گونه ای طراحی شـــد که هم داوطلبانی که آزمون آنها شـــبهه دار اســـت 
امکان حق اعتراض داشـــته باشـــند و هم از حقوق ســـایر داوطلبان و ســـایر آحاد مردم و حیثیت دانشـــگاه 
صیانت شود.« سخنگوی دولت افزود: »طبق پیش بینی  صورت گرفته فرآیند اعتراض و شکایت در هیات 
عالی تجدیدنظر وزارتخانه های ذیربط انجام می شود. این یک نمونه تعامل میان قواست که از ورود متقلبان 
ی جهرمی افزود: »باید حق اعتراض  جلوگیری می شود و از حقوق داوطلبان دیگر صیانت خواهد شد.« بهادر
برای آنها تامین شود تا بتوانند از تصمیم سازمان سنجش و آموزش کشور که آنها را متقلب شناخته به مرجع 
کید کرد: »این موضوع ســـبب خواهد شـــد  ی تا دیگری که بی طرف و تخصصی اســـت، شـــکایت کنند.« و
از حقوق ســـایر داوطلبان، آحاد مردم، حیثیت علمی دانشـــگاه و جامعه علمی کشـــور صیانت شـــود تا فرد 

متقلب امکان راهیابی به دانشگاه را نداشته باشد.«

صرفه جویی ارزی ۳.۱ میلیارد یورویی با حمایت صندوق از طرح های دانش بنیان
ی و شـــکوفایی با ارائه گزارشـــی از فعالیت های این  محمدصـــادق خیاطیـــان، رئیس صندوق نوآور
ی بیش از 890 خط تولید جدید، ایجاد 105 هزار فرصت شغلی و کمک به تحقق  صندوق، راه انداز
ی یک میلیارد و 300 میلیون یورویی را بخشـــی از اثربخشـــی خدمات این صندوق  صرفه جویی ارز
کنون برشمرد و بر انضباط و شفافیت مالی چند ساله صندوق و مقبول بودن  از ابتدای تاسیس تا
کید کرد. خیاطیان، لزوم اتخـــاذ تدابیری برای  گـــزارش حسابرســـی آن برای پنجمین ســـال متوالـــی تا
کید بر تحقق صادرات  ، تا جلوگیری از مهاجرت اعضای شرکت های دانش بنیان به خارج از کشور
کیـــد بر تخصیص منابع پیش بینی شـــده در تبصره 18 از  محصـــولات و خدمـــات دانش بنیان هـــا، تا
سوی بانک ها و پیگیری رئیس جمهور در این مورد را از دیگر محور های صحبت های دکتر رئیسی 
ی و شکوفایی همچنین گفت: »رئیس جمهور ضمن  در این نشست عنوان کرد. رئیس صندوق نوآور
ی و شکوفایی بر گسترش چنین  استقبال از برنامه حمایت از راهیان پیشرفت از سوی صندوق نوآور

کید کرد.«  برنامه هایی با توجه به امیدآفرین بودن آنها تا

هنوز به همه متقاضیان وام ودیعه مسکن تعلق نگرفته است
یان در گفت وگو با »ایلنا« در مورد اعطای وام ها به  ق رفاه دانشـــجو مســـعود گنجی، رئیس صندو
یان  یان متاهل عنوان کرد: »امسال حدود 110 میلیارد تومان وام ودیعه مسکن به دانشجو دانشجو
متاهل اعطا کردیم. این رقم در مقایســـه با ســـال قبل رشـــد داشته است. البته هنوز نتوانسته ایم به 
همه متقاضیان این وام، پرداخت داشـــته باشـــیم.« گنجی در مورد مســـاعدت برای تهیه غذای 
یان  یانی که نیاز به حمایت بیشـــتری دارند، اظهار کرد: »درخصوص این دانشـــجو برخی دانشـــجو
مـــا مبلغـــی را بـــرای تهیـــه غـــذا در اختیارشـــان قرار می دهیم و بـــه محض اینکه 80 درصـــد مبلغی 
یان  یه رفاه دانشـــجو ق خیر ینه کـــرد داشـــتند، بـــه ما گـــزارش می دهند و صنـــدو کـــه گرفته انـــد را هز
کنون نیز  در دانشـــگاه ها مطابـــق بـــا ایـــن گـــزارش کارت آنهـــا را شـــارژ می کند.« گنجـــی افـــزود: »تا
یان داده می شـــود متفاوت اســـت. ممکن  کمک های خوبی شـــده و میزان کمکی که به دانشـــجو
اســـت از 500 هزار تومان تا دو میلیون تومان کمک کرده باشـــیم اما این رقم برای افراد با شـــرایط 

مختلف، متغیر اســـت.« 

الگوبرداری از اسناد هوش مصنوعی سایر کشورها موجب تأخر فرهنگی می شود
سیدسعیدرضا عاملی، عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی و مسئول کمیسیون نهایی سند هوش 
مصنوعی، گفت: »تدوین و اجرای ســـند هوش مصنوعی کشـــور ملزم به رعایت اولویت های ملی و 
ی ادامه  یست بومی داخلی است و درواقع تجمیعی از امکانات فیزیکی و هوش مصنوعی است.« و ز
داد: »هوش مصنوعی داخلی می تواند قابلیت های مهمی در ارائه خدمات به نظام های کارخانه ای، 
آلودگی هوا و آلودگی صوتی به همراه داشـــته باشـــد.« مســـئول کمیسیون نهایی سند هوش مصنوعی 
گفت: »قابلیت شبکه ای شدن هوش مصنوعی نه تنها موجب ایجاد شبکه نخبگانی می شود، بلکه 
ی راهبردی نیز برنامه هایی را تدوین می کند که با دخالت در پارامترها، موجب  در حوزه سیاستگذار
ی گفت: »سند هوش مصنوعی  مناسبت های تعاملی در منطقه و عرصه بین المللی خواهد شد.« و
ی اســـت و تا یک ماه آینده در ستاد نقشه جامع ملی  ی اســـلامی ایران در مراحل نهایی ســـاز جمهور
ی از اسناد هوش مصنوعی سایر کشورها گرچه امر پسندیده ای  کشـــور نهایی خواهد شـــد. بهره بردار

است ولی تکرار تمام و کمال آن موجب تأخر فرهنگی در سند هوش مصنوعی کشور می شود.«

تمدید مهلت ثبت نام آزمون دستیاری فوق تخصصی
ی رشـــته های  ره آزمـــون پذیـــرش دســـتیار فرصـــت ثبت نـــام در چهل و یکمیـــن دو
فوق تخصصـــی تـــا روز شـــنبه 9 دی ماه تمدید شـــد. گفتنی اســـت فرصـــت ثبت نام در 
این آزمون که از دوشـــنبه 27 آذر ماه آغاز شـــده بود و طبق اطلاع اولیه در روز یکشـــنبه 
3 دی مـــاه بـــه پایـــان می رســـید، پـــس از اتمام فرصـــت ثبت نام، تا روز  شـــنبه 9 دی ماه 
تمدید شـــد. لازم به ذکر اســـت آزمون کتبی چهل و یکمین دوره آزمون پذیرش دســـتیار 
فوق تخصصی در رشـــته های مصوب در ســـاعت ٩ صبح روز پنجشـــنبه 28 دی 1402 
بـــه صـــورت متمرکـــز در شـــهر تهـــران برگـــزار می شـــود و کارت ورود بـــه جلســـه آزمون در 
روزهـــای سه شـــنبه و چهارشـــنبه 26 و 27 دی مـــاه در ســـایت مرکـــز ســـنجش آمـــوزش 
پزشـــکی منتشـــر می شـــود. نکته قابل توجه برای داوطلبان آنکه آزمون شفاهی براساس 
یع کارت ورود به جلســـه به داوطلبان اطلاع رســـانی  جدول زمان بندی که در هنگام توز

می شـــود، برگزار خواهد شد. 


